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آلمان کنسولگری های ایران را 
تعطیل کرد

 شــرق: وزارت خارجه آلمان اعلام کرد که 
در واکنش به مجازات جمشــید شــارمهد، 
ســرکرده گروهک تروریســتی تنــدر، همه 
کنســولگری های ایــران در آلمــان بســته 
خواهند شد. به نوشته ایرنا، ایران در مونیخ، 
فرانکفورت و هامبورگ کنســولگری دارد و 
طبق اعلام وزارت خارجه آلمان، ســفارت 
ایــران در برلین به کار خــود ادامه خواهد 
داد. آلمان در روزهای گذشته سفیر خود را 
از تهران فراخوانــده و کاردار ایران در برلین 
را برای ادای توضیحات احضار کرده است. 
در مقابل و پس از این تصمیم آلمان هانس 
پیتر یوگل، کاردار سفارت آلمان در تهران، از 
طرف رئیــس اداره اول غرب اروپای وزارت 
خارجه احضار و اعتراض شــدید کشورمان 
به او ابلاغ شــد. عباس عراقچی هم دیروز 
جمعه در حســاب کاربری خود در شــبکه 
اجتماعی ایکس نوشــت: «دولت آلمان در 
حمایت از تروریســتی که جان ۱۴ بی گناه را 
گرفــت و بیش از ۲۰۰ نفــر دیگر را مجروح 
کرد، ده ها هزار ایرانی دیگر را که پاســپورت 
آلمانــی دارنــد، تحریم می کند. هر کســی 
می تواند حکمت را در این تصمیم ببیند!». 
رئیس دستگاه دیپلماسی اضافه کرد: «من 
به هم وطنان ایرانی خود در آلمان اطمینان 
می دهم که با تقویت بخش های کنســولی 
سفارت مان در برلین و دیگر نمایندگی های 
دیپلماتیک مجاور، تمام تلاش خود را برای 
جبران این وضعیت ناراحت کننده برای آنها 
به عمل خواهیــم آورد». عراقچی در پایان 
نوشــت: «در ضمن، یک بار دیگر بنگرید به 
این جنایت کار تروریست که مقامات آلمانی 

به دنبال محافظت از او بودند».
مهاجرانی:  وزیر دادگستری در حال 

پیگیری پرونده ۲ خبرنگار است
ســخنگوی دولت گفت: وزیر دادگستری در 
حال پیگیــری موضوع دو خبرنــگار خانم 
اســت. فاطمه مهاجرانــی در گفت وگو با 
ایسنا، درباره دســتور رئیس جمهور به وزیر 
دادگســتری درباره رســیدگی به وضعیت 
دو خبرنــگار خانــم  اظهار کرد: بــا رویکرد 
همدلانــه ای کــه از رئیــس  قــوه قضائیه 
می شناســیم و همکاری هــای خوبی که تا 
اینجا بوده است، موضوع از نظر ما قابلیت 
حل شدن دارد. وی گفت: «وزیر دادگستری 
پیگیر موضوع هستند. البته شاید تا حالا حل 
شده باشــد، ولی من اطلاع نداشته باشم». 
جهانگیر، سخنگوی قوه قضائیه، در نشست 
خبــری خــود در روز ۲۲ مهر در پاســخ به 
پرسشی درخصوص آخرین وضعیت پرونده 
دو خبرنگار (الهه محمدی و نیلوفر حامدی 
خبرنگاران بازداشتی در ناآرامی های پس از 
مرگ مهسا امینی) گفت: دو خبرنگار نام برده 
که به اتهام «فعالیت تبلیغی علیه نظام» به 
یک سال حبس و به دلیل «اجتماع و تبانی 
علیه امنیت کشــور» به پنج ســال حبس 
محکوم شده بودند، در دادگاه تجدیدنظر از 
اتهام «همکاری با دولت متخاصم آمریکا» 
تبرئه شــدند. با توجــه به حکــم صادره، 
مجازات اشد (پنج ســال حبس) برای این 
افراد اعمال خواهد شد. پرونده آنها جهت 
اجرای احکام به مراجع مربوطه ارسال شده 

است تا حکم نهایی اجرا شود.  

جانشین قرارگاه قدس نیروی 
زمینی سپاه خبر داد

دستگیری و هلاکت ۱۲ نفر از 
اعضای تیم  ترور و شرارت در 

سیستان و بلوچستان
جانشین قرارگاه قدس نیروی زمینی سپاه و 
سخنگوی رزمایش عملیاتی شهدای امنیت 
گفت: در ادامه رزمایش عملیاتی شــهدای 
امنیــت در اســتان سیستان و بلوچســتان، 
هشــت نفر از اعضــای چهار تیــم ترور و 
شرارت شناســایی و دستگیر شدند و چهار 
نفر نیز به هلاکت رســیدند. سردار شفایی، 
ســخنگوی رزمایــش عملیاتی شــهدای 
امنیت نیــروی زمینی ســپاه اظهــار کرد: 
شــب گذشــته یگان های عملیاتی نیروی 
زمینی ســپاه با مشارکت ســربازان گمنام 
امــام زمان (عــج) در اداره کل اطلاعــات 
اســتان و فراجا اســتان، در مرحله دیگری 
از رزمایــش موفق شــدند ضربات مهلکی 
بر پیکره تیم های تروریســتی نیابتی دشمن 
در استان سیستان و بلوچســتان وارد کنند. 
سردار شــفایی افزود: در این عملیات که با 
بهره گیــری از ادوات، تجهیزات، پهپادهای 
رزمی نیــروی زمینی ســپاه و تاکتیک های 
جدید شناسایی و عملیاتی انجام شد، یکی 
از عناصر اصلی گروهک تروریســتی که در 
به شهادت رساندن پاســداران و مدافعان 
امنیــت در منطقه گوهر کــوه تفتان نقش 
داشت، دستگیر شد.   همچنان از این تیم ها، 
مقادیــر درخور توجهی ســلاح و مهمات 
کشف و ضبط شده اســت که گزارش ها و 
مســتندات تکمیلی متعاقبا خدمت مردم 

تقدیم خواهد شد.

داوود حشــمتی: برخلاف درخواســت یک جریان رادیکال در ایران مبنی بر 
تغییر «دکترین هسته ای» ایران و حرکت به سمت بمب هسته ای به عنوان 
یک عامل بازدارنده، شواهد نشان می دهد که دکترین هسته ای ایران تغییر نخواهد 
کرد، اما در عین حال دکترین نظامی ایران در حوزه موشک ها به احتمال بسیار زیاد 
دچار تغییراتی می شــود. تغییری که در برد موشک های ایرانی حاصل می شود و از 
موشــک های بین قاره ای به فراقاره ای دسترسی پیدا کند. مخاطب این افزایش برد 
موشکی ایران دیگر کشورهای منطقه و حتی اسرائیل نیست. از سوی دیگر مخاطب 
این افزایش برد، آمریکا در غرب یا چین در شرق نخواهد بود. بلکه مشخصا اتحادیه 
اروپا را زیر برد موشکی ایران قرار خواهد داد. کدام شواهد به ما می گوید این تغییر 
بــه زودی اتفاق خواهد افتاد؟ در همین رابطه کمال خرازی هم از احتمال افزایش 
برد موشــکی سخن گفته است. او افزوده: در مورد مسئله برد موشک ها تا به حال 
حساســیت غربی ها، به خصــوص اروپایی ها را لحاظ می کردیــم، ولی وقتی آنها 
حساسیت های ما را به خصوص در موضوع تمامیت ارضی جمهوری اسلامی ایران 
لحاظ نمی کنند، دلیلی ندارد که ما هم حساســیت های آنان را در نظر بگیریم. لذا 

احتمال اینکه برد موشک های ایران افزایش یابد، وجود دارد.

تغییر دکترین هسته ای ایران
مدت هاست جریانی در داخل تلاش می کند با فشار به سیستم، فتوای رهبری درباره 
«حرمت ساخت سلاح کشتارجمعی» کنار گذاشته شود و ایران را به سمت ساخت 
بمب هسته ای ســوق دهد. از نگاه آنها ایران امروز تحت فشار است و برای رهایی 
از این فشار می توان با ساخت سلاح هسته ای از فشار خارج شد. این جریان تاکنون 
موفق نشده و مهم ترین مانع آنها فتوای رهبر انقلاب است. سخنرانی اخیر رهبری 
و اظهارات مقامات دولتی نشــان می دهد علاوه بر تأکید بر تداوم دکترین هسته ای 
ایران در حوزه استفاده صلح آمیز از برنامه هسته ای، سیاست تدافعی ایران در حوزه 
«برد موشک های بالستیک» تغییر خواهد کرد. سیاستی که دست کم از سال ۹۶ به 
این ســو به طور مشخص بر برد دو هزار کیلومتر تثبیت شده بود. سخنگوی وزارت 
امور خارجه در آخرین نشست خبری خود در روز ششم آبان ۱۴۰۳ با تأکید بر تداوم 
سیاســت ایران در حوزه برنامه هســته ای به فتوای رهبری اشاره کرده و گفته بود: 
«موضع ما درمورد کشــتارجمعی روشن است. ما هم طبق فتوای عالی ترین مقام 
مذهبی و سیاســی کشورمان و براساس ارزیابی های منطقی، به هیچ عنوان قائل به 
نظامی شدن برنامه هسته ای ایران نیســتیم و کماکان بر همین اصل تأکید داریم». 
بنابراین می توان گفت سیاســت ایران در این حوزه تغییری نخواهد داشت. اما چرا 

سیاست دفاعی ایران در برد موشک های بالستیک با تغییر همراه خواهد بود؟

محدودیت خودخواسته
اولین بــار در ۹ آبان ۱۳۹۶ و در دوران برجام بود که ســردار عزیز جعفری، فرمانده 
وقت سپاه، به محدودکردن خودخواســته ایران در زمینه برد موشکی اشاره کرد و 
گفت: «برد موشــک های مان دو هزار کیلومتر است که البته قابل افزایش است، اما 
این توان و برد موشــکی را برای جمهوری اسلامی کافی می دانیم، چون اکثر منافع 
و نیروهای آمریکایی در شعاع همین برد موشکی قرار دارند». از همان زمان مسئله 
«برد موشک های ایران» که بر عدد دو هزار کیلومتر متوقف شده بود، به عنوان یکی از 
مهم ترین موضوعات سیاست دفاعی مورد توجه قرار گرفته بود. آذرماه یک سال بعد، 
سردار حاجی زاده به عنوان فرمانده هوافضا اعلام کرد محدودیت دو هزار کیلومتری 
وحی منزل نیست و قابل تغییر است: «ما توانمندی ساخت موشک با بردهای بلندتر 
را داریم. عدد دو هزار کیلومتر وحی منزل نیست اما آنچه تا به امروز درخصوص آن 
تصمیم گیری شــده براساس نیاز ماست». در زمان جنگ ایران و عراق، برد توپخانه 
ایران تنها ۳۵ کیلومتر بود. در حالی که ارتش عراق موشک های بالستیک اسکاد-بی 
با برد ۳۰۰ کیلومتر در اختیار داشت و شهرهای مختلفی در عمق خاک ایران را هدف 
قرار داده و موازنه جدیدی را در ســال آخر جنگ برقــرار کرد. این وضعیت بعدها 
به طور غیرقابل انکاری تغییر کرد. ۱۰ مهر ۱۴۰۳ وب سایت BBC پس از حمله وعده 
صادق ۲ به اسرائیل، گزارش مفصلی را درباره برنامه موشکی ایران منتشر کرد و طی 
آن اشاره کرد که برد موشک های ایران در حال حاضر قادر نیست به اروپا برسد. در 
این گزارش آمده بود: «حداکثر برد مؤثر موشــک هایی که ایران در حال حاضر دارد، 
بین دو هزار تا دوهزارو ۵۰۰ کیلومتر است و قادر نیست کشورهای اروپایی را هدف 
قرار دهد». بی بی ســی فارسی در این گزارش محدودیت اعمال شده بر برد موشکی 
ایران را به خواســت رهبر انقلاب مرتبط دانســت و نوشت: «نیروهای مسلح ایران 
می گویند توصیه «رهبر انقلاب» که خواسته بود برد موشک های ایرانی فعلا بیشتر از 
دو هزار کیلومتر نباشد، مانع ساخت موشک های دوربردتر شده است. «رهبر انقلاب» 
گفته بود این تصمیم «علتی» دارد، اما به علتش اشــاره ای نکرد». اشــاره BBC به 
ویدئویی اســت که در ۲۵ خرداد ۱۴۰۰ در وب ســایت رهبری منتشر شد. این ویدئو 
بخشی از یک مستند چند قسمتی بود به نام «غیررسمی». آن طورکه مشخص است 
این ویدئو به دیدار رهبر انقلاب با مسئولان کشوری در اواخر سال ۱۳۹۷ بازمی گردد. 
رهبر انقلاب در بخشــی از مستند به وضعیت دوران جنگ و امروز می پردازند و در 
همان جا به ایجاد محدودیت برای تولید موشــک با برد بیــش از دو هزار کیلومتر 
این طور اشاره می کنند: «از نظر تولید مهمات ما دو جور گلوله توپ تولید می کردیم، 
حالا الان موشــک بالســتیک ما از راه دور که آن هم دو هزار کیلومتر است و آن دو 
هزار کیلومتر را هم من گفتم وگرنه آنها می خواستند تا چهار، پنج هزار کیلومتر برد 
داشته باشد که نگذاشــتم و مانع شدم و گفتم فعلا بیشتر از دو هزار کیلومتر نباید 
درست کنید». رهبر انقلاب در پاسخ به فردی از جمع که می پرسد «چرا مانع شدید» 

می گوید «علتی دارد».

افزایش برد موشکی
گزارش ۱۰ مهرماه وب ســایت بی بی ســی بــا این جملات پایان بندی می شــود که 

نشــان می دهد منتظر تغییر در سیاست دفاعی ایران هستند. جایی که 
بی بی ســی می پرســد: «آیا ایران ناگزیر خواهد شــد برای آنچه تاکنون 
«دفاع مؤثــر و بازدارندگی» دربــاره برنامه موشــکی اش خوانده، برد 

موشک هایش را بیشتر کند؟». 

رهبر انقلاب در دیدار دست اندرکاران برگزاری کنگره شهدای استان فارس:

رژیم صهیونیستی شکست خورد
خبر گزارش

سیـاستسیـاست

رهبر انقلاب اســلامی در دیدار دســت اندرکاران برگزاری کنگره 
شهدای استان فارس خاطرنشان کردند: رژیم صهیونیستی شکست 
خورد، به خاطر اینکه فکر می کرد می تواند به  آسانی گروه های مبارز 
را، مقاومت را منحل کند. امروز می بیند که پنجاه و چند هزار انســان 
بی دفاع و غیر نظامی را به شهادت رسانده، چند نفر از سران برجسته 
مقاومت را به شهادت رسانده، اما در جبهه مقاومت آب از آب تکان 
نخورده اســت. به گزارش ایسنا، متن بیانات رهبر انقلاب اسلامی در 
دیدار دست اندرکاران برگزاری کنگره ۱۵ هزار شهید استان فارس که 
در تاریخ دوم آبان ۱۴۰۳ برگزار شــده بود، در محل برگزاری همایش 
در شیراز منتشــر شد. متن کامل بیانات حضرت آیت االله خامنه ای به 
شــرح زیر است: «بسم االله الرحمن الرحیم ، و الحمد الله رب العالمین 
و الصلاه و السلام علی سیدنا و نبینا ابی القاسم المصطفی محمد و 
علی آله الطیبین الطاهرین المعصومین سیما بقیه االله فی  الارضین. 
خیلی خوش آمدید برادران عزیز، خواهران عزیز. خیلی متشــکرم از 
این بیانات کوتاه و موجز آقای امام جمعه محترم و این نوشــته بسیار 
زیبا و کامل این ســردار محترم. یکی از امتیازات تمدنی کشور عزیز ما 
که همیشــه باید مورد توجه قرار بگیرد، این است که توانسته دین را، 
حماســه را و هنر را با هم تلفیق کند. در بسیاری از نقاط دنیا، دین راه 
خودش را جدا می رود -اگر باشد- هنر کار خودش را می کند، حماسه 
هم آنجایی که وجود داشته باشد، برای خودش است. تلفیق این سه 
عنصر در ایران اسلامی یک پدیده جذاب و جالبی است که مال امروز 
و دیروز هم نیست، از اصل اسلام گرفته شده. خود قرآن، هم «وَ الَّذینَ 
» دارد، «یُحِبُّهُم وَ یُحِبّونَه» دارد، هم «فَلیُقاتِل فی  آمَنوا اَشَــدُّ حُبًّا اللهَِّ
سَــبیلِ االلهَ» تا آخر دارد: الََّذینَ آمَنوا یُقاتِلونَ فی سَــبیلِ االلهَِ وَ الَّذینَ 
کَفَروا یُقاتِلونَ فی سَــبیلِ الطّاغوت. هم «اَشِدّاءُ عَلَی الکُفّار دارد، هم 
«رُحَماءُ بَینَهُم» دارد؛ یعنی خود قرآن تلفیقی است از دین و آیین الهی  
و حماسه های بزرگ  و هنر؛ خود قرآن یک اثر هنری است، یک اثر بسیار 
والا ســت، علاوه بر اینکه در قرآن به محبت و عشق و مانند اینها هم 
اشــاره شده و برای مخاطبان تصویر شده. این در تاریخ ما وجود دارد. 
اگر حمل بر مبالغه نشود، من عرض می کنم شاید بهترین نقطه ای از 
کشور ما که این سه عنصر تلفیق شده و ترکیب شده در آن به وضوح 
مشاهده می شود، فارس و شــیراز است؛ حقا و انصافا حرف درستی 
صادر شــده، اگر این را کسی بگوید یا ما بگوییم. شیراز جایی است که 
این سه عنصر  درهم تنیده خودشان را نشان می دهند. از دوران جناب 
احمد بن موسی (سلام االله علیه) و بقیه امامزاده های شهیدی که در 
آن اســتان و در آن شهر هســتند، تا دوران های بعد، تا امروز و تا این 
شــهیده کرباســی که چند روز قبل از این به شــهادت رسید، این سه 
عنصر در همه این دوران با همدیگر همراه  و شریک اند.معروف ترین 
و محبوب ترین شاعر کشور، یعنی حافظ شیرازی، حافظ قرآن است که 
«قرآن ز بر بخواند با چارده روایت». این شاعر غزل سرای شیرین سخن 
و رِنــد، قرآن را با ۱۴ روایت، با ۱۴ اختــلاف قرائت حفظ بوده. در این 
اختلاف قرائت هایی که می خوانند، ما کمتر قاری ای دیده ایم که مسلط 
باشد به قرائت هفت قاریِ معروف تاریخ که هر کدام دو راوی دارند که 
می شود ۱۴ روایت. بعد هم می گوید: «هر چه دارم همه از دولت قرآن 
دارم» ؛ یعنی شعرش هم مال قرآن است، هنرش هم مال قرآن است، 
معرفتش هم مال قرآن است، عرفانش هم مال قرآن است، رِندی اش 
هم مال قرآن اســت؛ همه چیز را از قرآن دارد. تلفیق از این زیباتر که 
دین و هنر این جور با هم مخلوط بشوند و تلفیق بشوند؟ همچنین در 
کنار اینها حماسه است. از خود جناب احمد بن موسی شما بگیرید تا 
عباسِ دوران تا شهدای نام آور، [مثل] شهید مرتضی جاویدی، شهید 
شیرعلی سلطانی و حالا [هم] همین خانم معصومه کرباسی و بقیه 
شهدای بزرگ استان که بعضی از آنها را سردار عزیزمان اسم آوردند 
و ۱۵ هزار شهید، ۱۵ هزار الگو، ۱۵ هزار نمونه از شهدا در میدان های 
مختلف. اولین جنگ مســلحانه با استعمار اروپایی را امامقلی خان، 
حاکم فارس انجام داده که توانست پرتغالی ها را از هرمز بیرون کند. 
اولین جنگ نرم را در تاریخ کشــورمان میرزای  شــیرازی انجام داده؛ 
تحریم تنباکو جنگ نرم بود؛ بزرگ ترین جنگ، آن هم این جور جنگی که 
توانست بساط تسلط اقتصادی انگلیس بر کشور را جمع کند. گاندی 
هم در هند این کار را کرد، [اما] ۳۰ سال بعد از میرزای شیرازی؛ یعنی 
ابتکار این جنگ نرمِ بی نظیر، مال میرزای شــیرازی اســت. قوی ترین 
مقاومت عراقی ها در مقابل تســلط دولت انگلیس بر عراق را میرزا 
محمدتقی شــیرازی فرماندهی کرد. اولین سکه حکومت اسلامی را 

مرحوم سیدعبدالحســین لاری در شیراز و در جهرم و لار ضرب کرد؛ 
سکه زد، حکومت اســلامی را تشکیل داد. البته پایدار نماند و ایشان 
نتوانست ادامه بدهد، اما اقدام کرد، شروع کرد. اینها افتخارات بزرگی 
اســت. اگر به زمان خود ما برگردیم، عالِمِ عارفِ ســالکی مثل شهید 
دســتغیب را مشاهده می کنیم که واقعا شهید دستغیب، هم مظهر 
معنویــت و روحانیت بود، هم مظهر اخلاق بــود، هم مظهر جهاد 
بود. ســال های ۴۱ و ۴۲ که این مبارزه تازه شــروع شده بود و ماها قم 
بودیم، آن روز نوارهای مرحوم دستغیب را از شیراز می آوردند قم و ما 
می شنفتیم. مرحوم حاج شیخ بهاءالدین محلاتی و بقیه علمای شیراز 
جلسه تشکیل داده بودند و سخنگوی این مجموعه مرحوم دستغیب 
بود که به نظرم ظاهرا در مســجد جامع شــیراز اجتماع می کردند و 
ســخنرانی می کرد و مانند اینها. و این ادامه داشت تا وقتی که شهید 
شد. یعنی همه جور شهیدی [دارد]؛ در همه میدان ها شهدایی از این 
سرزمین، از این منطقه خودشان را نشان دادند و برجسته کردند. اینها 
شناسنامه شیراز است، شناسنامه فارس است. غلط کردند آن کسانی 
که خیال کردند می توانند با چیزی مثل جشن سخیف هنر شیراز، شیراز 
را از حرم اهل بیت بــودن و مرکز دین و ایمان بودن برگردانند به یک 
نقطه فسادگاه؛ اشــتباه کردند؛ به معنای واقعی کلمه غلط کردند! 
ملای بزرگ شیراز یعنی ملاصدرا (رضوان االله علیه) که به نظر ما جزء 
چهره های برجسته فلسفه دنیا ست، در معدود شعرهایی که از ایشان 

باقی مانده، این بیت [را گفته]:
در معرکه دو کَون، فتح از عشق است

هر چند سپاه او شهیدند همه 
این مال یک ملای فیلسوف اســت. یعنی این روحیه، این ترکیب 
زیبای دین و هنر و حماســه همین طور ادامه دارد. مرحوم دستغیب 
هم اهل معرفت و اهل شعر و اهل معنا و این چیزها بود؛ ما از نزدیک 
اینها را می دانستیم. و دیگران هم همین جور؛ اینها خیلی مهم است. 
کنگره شما این را باید نشان بدهد به کشور، این را باید ماندگار کند در 
کشور. باید نشــان بدهید که برای یک ملت متمدن، دارای معرفت، 
پیشــرو، آنچه مهم است، این اســت که دین دار باشد و حماسه ساز 
باشــد و هنرمند باشد؛ این سه با هم. هنر در خدمت دین، دین همراه 
با حماسه، حماسه در جهت پیشرفت ملت؛ اینها  ست که مهم است. 
از کنگره شــما این باید دربیاید، این باید نشــان داده بشود.  حالا شما 
این را با کتاب تأمین می کنید، با شــعر تأمین می کنید، با سرود یا مثلا 
نمایش تأمین می کنید، بالاخره این باید از آب دربیاید، باید این را نشان 
بدهید. این، آن چیزی است که ملت ما به آن احتیاج دارد. امروز هم 
مثل همان زمانِ آن غلط کرده های دوران پهلوی، هســتند کسانی که 
می خواهند هنر را از معنویت جدا کنند، هنر را از حماســه جدا کنند، 
اینها را در جهت هــای گاهی متناقض یکدیگر پیش ببرند؛ امروز هم 
کسانی از تفاله ها و پسمانده های آن تشکیلات هستند در میان کشور 
عزیز ما و این چهاردیواری باارزش ما. باید این [ســه جهت] را تأمین 
کنیــد. یکی از توصیه های مؤکّد من که اینجا یادداشــت کرده ام، این 
است: تأثیر کنگره را رصد کنید. چون شما می خواهید اثر بگذارید دیگر. 
خیلی خوب، رصد کنید ببینید مثلا در رأس یک سال، این کنگره ای که 
شما با این همه زحمت و تلاش به وجود آوردید، روی افکار عمومی، 
روی رفتار جوانان شــما چه تأثیری گذاشته؛ چه تعداد از جوان های 
شما تدیّن شان، مسجدرفتن شان، مجاهدت فکری شان، فکرکردن شان، 
کتاب خواندن شان، در راستای درست نگاه کردن و حرکت کردن شان 
پیشــرفت کرده. این را رصد کنید. راهش را پیدا کنید، می توانید. البته 
کار آسانی نیست. این رصد کردن ها به معنای جاسوسی و مچ گیری و 
مانند این حر ف ها تلقی نباید بشود. به آن جهت ها و به آن راه ها نباید 
برود. باید نگاه درست و تشخیص درست حاکم باشد. میل به خدمت 
از آثار این کنگره است. باید ببینید میل به خدمت چقدر در جوان پیدا 
شده؛ خدمت فکری، خدمت جهادی، حضور در عرصه های خدمت: 
اردوهای جهادی، بسیج ســازندگی، کاروان هایی که به مراکز جنگی 
می روند و آثار تلاش های ســرداران عزیز ما را و مبارزان و بســیجیان 
دوران دفاع مقدس را می بینند. [ببینید] میل به اینها چقدر پیشرفت 
کرده. اگر دیدید پیشرفتی حاصل نشده، برگردید به کار خودتان و ببینید 
که مشکل کجا است. چرا نتوانســته اثر بگذارد؟ اگر دیدید پیشرفتی 
حاصل شده، نگاه کنید ببینید آن عامل پیشرفت چیست. آن را تقویت 
کنید. آن چیزی که توانسته این جوان را به پیش براند و حرکت بدهد، 

چیست؟

جوان های ما امروز احتیاج دارند به شــناخت گذشــته پرافتخار 
کشــور، به ویژه همین چند ۱۰ سال مربوط به انقلاب. ما در روایت ها 
ضعیفیم؛ مثلا آیا جوان های ما ابعاد قضیه تصرف لانه جاسوســی 
را درست می شناســند و می دانند؟ [آیا] درست قضیه شروع جنگ 
هشت ســاله را می دانند؟ اگر کســی به ذهنش بیاید که خوب، چرا 
هشت سال جنگ کردیم که این همه جوان از دست بروند، جوابش 
را بلدند؟ می دانند چه اتفاقی افتاد که این طور شد؟ اینها باید روایت 
بشود. روایت درست باید بشود. البته خوشبختانه من می بینم کارهای 
خوبی دارد انجام می گیرد؛ بعضی از کتاب ها، بعضی از نوشــته ها،  
بعضی از کارها را تا جایی که فرصت هســت، من مشاهده می کنم. 
خوب، ایــن راجع به این مســائل. ما امروز در گیرودار یک مســئله 
اساســی و مهم در منطقه هستیم؛ همین مسائل مربوط به منطقه 
غرب آسیا، مســائل لبنان، مسائل غزه، مســائل کرانه باختری، اینها 
قضایای تاریخ ساز اســت. هر کدام از این حوادث می تواند منشأ یک 
جریان و یک حرکت تاریخی به یک ســمتی بشــود. اگر امثال شهید 
سنوار پیدا نمی شــدند که تا لحظه آخر بجنگند، سرنوشت منطقه 
یک  طور بود، حالا که پیدا شــدند، طور دیگر است؛ اگر بزرگانی مثل 
شهید سیدحسن نصراالله پیدا نمی شدند که جهاد و عقل و شجاعت 
و فداکاری و ازخودگذشتگی را با هم مخلوط کنند و به میدان بیاورند، 
حرکت یک طور بود، حالا که پیدا شدند، حرکت طور دیگر است. اینها 
خیلی مهم اســت. در این چیزی که تا امروز واقع شده، یک شکست 
بزرگ به وجود آمده؛ نه فقط برای رژیم صهیونیســتی، [بلکه] برای 
تمدن غرب، برای فرهنگ غرب و برای ادعاهای غرب. اینها شکست 
بزرگی خوردند. رژیم صهیونیستی شکست خورد، به خاطر اینکه فکر 
می کرد می تواند به آسانی گروه های مبارز و مقاومت را منحل و نابود 
کند. امروز می بیند که پنجاه  وچند هزار انســان بی دفاع و غیر نظامی 
را به شــهادت رســانده و چند نفر از سران برجســته مقاومت را به 
شهادت رسانده اما در جبهه مقاومت آب از آب تکان نخورده. جبهه 
مقاومت با همان قدرت، با همان عزم امروز دارد مبارزه می کند. این 
شکست نیســت؟ این بزرگ ترین شکست است دیگر. این همه خرج 
کردند، این همه تلاش کردند، آمریکا با همه توانش به کمک شان آمد، 
خیلــی از اروپایی ها همین طور، این همه هم جنایت کردند، این همه 
چهره شان در دنیا سیاه و زشت و منفور شد که حتی در خیابان های 
آمریکا علیه اینها راهپیمایی کردند. در دانشگاه های آمریکا علیه اینها 
راهپیمایی کردند؛ درعین حال گروه های مقاومت همچنان هستند و 
حماس هســت، جهاد هست، حزب االله هســت، مردم و جوان های 
مبــارز کرانه باختری هســتند. بقیه جاهای دیگر هم که مشــغول 
مبارزه اند که هستند. این شکست بزرگی است. این بزرگ ترین شکست 
است. اما فقط این نیست. از این شکست بزرگ تر، شکست «فرهنگ 
غرب» است؛ غربی ها نشــان دادند که در این چند سال یا چند قرن، 
که دم از حقوق انســان و حقوق بشــر و مانند اینها می زنند، یکسره 
دروغ گفته اند. [این جنگ] این را نشان داد، این را ثابت کرد؛ یعنی ۱۰ 
هزار کودک کشته شــدند، شوخی است؟ کودک، مظهر معصومیت 
است، مظهر لطافت است، نقطه ای اساسی است که عواطف انسان 
را برمی انگیزد. ۱۰ هزار [نفر] از این موجوداتِ معصوم را اســرائیل با 
بمب دو تُنی، با انواع و اقســام سلاح از بین برد، غربی ها خم به ابرو 
نیاوردند. سیاست مداران غربی رسوا شدند، سیاست غرب رسوا شد 
و شکســت خوردند. این شکست بزرگی است. دیگر کسی از «تمدن 
غرب» حرف نزند! تمدن غرب این اســت. این تمدن غرب است که 
برایــش اهمیت ندارد کــه پول را از مردم خودش با انواع و اقســام 
[راه هــا] بگیرد و بفرســتد برای اینکه بچه های کوچــک و فرزندان 
معصوم کشته بشــوند، خانواده ها نابود بشوند، ۱۰ هزار بچه شهید 
بشــوند، چندین هزار بچه یتیم بشوند؛ این فرهنگ غرب است. دیگر 
حالا اگر کســی راجع به فرهنگ غرب اعتراض کرد، بی اعتباری آن را 
تصریح کرد، کسی نباید ملامتش بکند که آقا، شما [این طور نگویید]؛ 
نــه، فرهنگ غرب این اســت، تمدن غرب این اســت، محصولِ این 
اســت. این بزرگ ترین شکستی است که برای غرب پیش آمد. پشت 
رژیم صهیونیستی را یک جبهه شــرارت پر کرده؛ یک جبهه شرارت 
به پشتیبانی از رژیم صهیونیســتی صف آرایی کرده، آن وقت جبهه 
مقاومت، در مقابل آن جبهه شــرارت است. این جبهه مقاومت در 
مقابل آن جبهه شــرارت ایستاده، و به توفیق الهی پیروزی هم مال 

جبهه مقاومت است.

ادامـه در 
صفحه

۵

 مسعود پزشکیان، رئیس جمهوری ایران، در سفری یک روزه به شهر مقدس قم، ضمن زیارت حرم 
مطهر حضرت فاطمه معصومه (س) با علما و مراجع عظام تقلید دیدار و گفت وگو کرد. این دومین 
سفر استانی رئیس جمهور بود که بعد از سفر به مشهد مقدس انجام شد و در قامت ریاست جمهوری 
نیز این نخستین سفر پزشکیان به قم است، آخرین بار او ۲۶ خرداد ماه سال جاری به منظور افتتاح ستاد 
انتخاباتی خود در جریان انتخابات ریاست جمهوری، سفری یک روزه به قم داشت. در آن سفر مسعود 
پزشکیان دیدارهایی با حجت الاسلام سید حسن خمینی و آیت االله بیات زنجانی داشت که از چهره های 
شاخص حامی او در انتخابات بودند. سفر آخر هفته ای پزشکیان به قم و سخنانش درباره وفاق ملی 
و ضرورت تقویت همبستگی با استقبال مراجع همراه شد، توصیه های جدی نیز مانند توجه دولت به 
معیشت و گرانی ها در این دیدار ها تکرار شد. او در مجموع دیدارهایی با آیت االله سیدمحمد سعیدی 
تولیت حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه ســلام االله علیها، حجت الاسلام والمسلمین سیدجواد 
شهرستانی نماینده آیت االله سیستانی در ایران،  آیات عظام جوادی آملی، نوری همدانی، مکارم شیرازی، 

شبیری زنجانی و سبحانی در برنامه  سفر خود داشت.

مسئله حجاب به صورت اجباری، نه عملی است و نه صحیح
آیت االله مکارم شیرازی در دیدار با رئیس جمهور در بخشی از اظهارات خود، رعایت حجاب به ویژه 
در اماکن تفریحی و گردشــگری را ضروری خواند و گفت: حل مســئله حجاب به صورت اجباری، نه 
عملی است و نه صحیح؛ بلکه باید به صورت تدریجی و گام به گام اقدام شود و دولت ابتدا از کارمندان 
خانم در ادارات شــروع کند. او در ادامه به زمزمه های افزایش قیمت بنزین اشــاره کردند و افزودند: 
افزایش قیمت بنزین سبب گرانی تمام اجناس می شود که تحمل آن برای مردم مشکل است. آیت االله 
مکارم شیرازی همچنین گفت: ما برای موفقیت شما و دولت دعا می کنیم تا ان شاءاالله بتوانید مشکلات 
مردم را حل کنید. پزشکیان هم در این دیدار گفت: کشور با مشکلات زیادی مواجه است، اما باور دارم 
که با انسجام داخلی و وفاق می توان مشکلات را حل کرد؛ اگر به اختلافات خود ادامه دهیم، مشکلات 

حل نخواهند شد. 

همه تلاش خود را در دولت برای حل مشکلات کشور به کار گرفته ایم
رئیس جمهــور در ادامه دیدارهای خود با مراجع عظام تقلید در جریان ســفر به قم، با حضور در 
دفتر آیت االله العظمی جعفر ســبحانی، با بیــان اینکه دولت چهاردهم در حال تلاش مســتمر برای 

حل مشــکلات کشور است، تصریح کرد: همه تلاش ما در مجموعه دولت معطوف به حل مشکلات 
کشــور اســت. امروز در برخی از حوزه ها مثل برق و گاز دچار ناترازی هستیم و امیدواریم که بتوانیم با 
کاهش مصرف، سوخت کارخانجات و مراکز تولیدی را تأمین کرده و سال آینده از این بحران عبور کنیم. 
رئیس جمهور با اشــاره به سخنان آیت االله سبحانی درباره جنایات رژیم صهیونیستی، گفت: امروز اگر 
تکیه بر سنت رسول خدا داشته باشیم و وحدت و انسجام خود را حفظ کرده و ارتقا دهیم و ملت های 
مسلمان ید واحد شوند، صهیونیست ها جرئت نمی کنند به چنین جنایاتی دست بزنند. آیت االله العظمی 
سبحانی نیز در این دیدار، شعار «وفاق» را که از سوی رئیس جمهور با استناد به آیات قرآن و فرمایشات 
حضرت امیرالمؤمنین (ع) مطرح شــده اســت، مسئله ای اساسی برشــمرد و با اظهار تأسف از اینکه 
امروز مسلمانان حتی از محکومیت لفظی جنایات رژیم صهیونیستی در قبال کشتار مسلمانان اجتناب 
می کنند، افزود: سکوت این همه مسلمان در مقابله با این همه کشتار در تاریخ اسلام کم سابقه است. او با 
اشاره به اینکه حل مشکلات کشور با تعقل و تدبیر امکان پذیر است، اظهار کرد: ما همواره دعاگوی شما 

هستیم و امیدواریم مشکلات کشور به وسیله تعقل و بهره گیری از سیاست در امر حکومت حل شود.

اگر مسلمانان منطقه به وحدت برسند، می توانند یک قدرت بزرگ در منطقه باشند
مسعود پزشکیان همچنین در دیدار با آیت االله العظمی شبیری زنجانی گفت: در دیدارهایی که 
با رهبران کشــورهای منطقه داشــتم، یکی از موضوعاتی که با آنها طرح کردیم، این بود که چرا 
همه ما مســلمان هســتیم، ولی این همه اختلاف در بین ما وجــود دارد؛ در حالی که اروپایی ها با 
وجود تفاوت های شــان مرزهای بین خود را برداشته اند و پول مشترک دارند؟ رئیس جمهور افزود: 
چرا ما نباید وحدت داشــته باشــیم. اگر وحدت داشتیم و اختلافات خود را کنار می گذاشتیم، رژیم 
صهیونیستی نمی توانست این بلاها را بر سر مردم فلسطین و لبنان بیاورد. اگر بتوانیم در زمینه های 
اقتصادی، سیاســی و اجتماعی به وحدت برســیم، می توانیم یک قدرت بزرگ در منطقه باشیم و 
در این صورت آمریکا نمی تواند ما را تحریم کند. پزشکیان در ادامه اظهار کرد: برنامه من این بود که 
زودتر به قم بیایم و خدمت شما برسم، اما به خاطر تشکیل دولت و تلاش برای آماده سازی بودجه 

در این برنامه تأخیر ایجاد شــد. در این دیدار آیت االله شبیری زنجانی نیز ضمن تشکر از 
حضور پزشکیان، برای رئیس جمهور و دولت چهاردهم آرزوی موفقیت کرده و اظهار 
کرد: من توفیقات شما و دولت تان را از خدای متعال خواستارم و همواره برای موفقیت 

شما دعا می کنم.

رئیس جمهور در دومین سفر استانی خود به قم رفت و با آیات عظام دیدار کرد
تأکید بر رفع مشکلات معیشتی

زمزمه های افزایش برد موشک های ایران
برداشته شدن محدودیت خودخواسته

بدینوسیله از کلیه اعضای رسمی حزب ندای ایرانیان دعوت بعمل 
می آید تا در جلسه مجمع عمومی عادی سالانه مورخ ۱۴۰۳/۹/۹ 
روز جمعه ساعت ۸  الی ۱٦  به آدرس: تهران - خیابان شریعتی  
بالاتر از چهار راه شهید قدوسی (قصر)  وزارت ارتباطات - ورودی 

۱۱ برگزار می شود، حضور بهمراه رسانند.
۱- گزارش ارکان و بررسی عملکرد

ادامـه در ۲- انتخابات شورای مرکزی و هیات بازرسان
صفحه
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